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     SLOVO 
HEJTMANKY
Milé Středočešky 
a milí Středočeši,
máme tady jaro a co se na 
jaře zaseje, to se na podzim 
sklidí. My jsme zasévali celý 
rok a sklízíme právě teď – a to 
výsledky skvělé práce.
Máme největší a nejúspěšnější 
projekt energetických úspor 
v ČR – nejen mezi kraji. Jde o 125 budov v 62 našich 
organizacích, kde realizujeme EPC projekty: zateplení, 
nové zdroje tepla a regulace vytápění, osvětlení, úpravy 
ohřevu vody. Výsledkem jsou úspory až 60 milionů 
ročně. Tři pilotní projekty – nemocnice v Kutné Hoře, 
Mladé Boleslavi a budova Krajského úřadu – už ukazují, 
že jsme garantované úspory 12,2 mil. překonali: máme 
úsporu 16 mil., v aktuálních cenách dokonce 27,5 mil. 
Návratnost klesla z 11 na 5 let. Získali jsme i ocenění od 
Asociace poskytovatelů energetických služeb.
Skvělý úspěch získal Středočeský kraj v soutěži Úřed-
nický čin roku! Byli jsme 4x nominováni v hlavních 
kategoriích a 2x jsme vyhráli. V kategorii Digitální 
transformace za projekt „Robot Zdena“, který slouží 
k archivaci dokumentů a přebírají ho od nás i velká 
města a některé kraje. Druhou cenu jsme získali v kate-
gorii Týmová podpora za projekt Vzdělávací platforma 
Digitální akademie pro naše úředníky. Digitalizace nám 
jde. O Středočeském platebním portálu, přes který mů-
žete platit poplatky obcím nebo třeba členské příspěvky 
sportovním klubům, jsme už psali. Také získal dvě ceny 
a využívá ho už šest krajů.
Mnoho cen si letos odnesli i středočeští studenti. Ob-
chodní akademie Dr. Edvarda Beneše ve Slaném ovládla 
finále mistrovství ČR žáků ve zpracování textů – kon-
krétně v disciplíně záznamu mluveného slova. Z našeho 
kraje pochází i vítěz celostátní soutěže odborných 
dovedností v oboru opravář zemědělských strojů, kterou 
vyhrál zástupce SOŠ a SOU Vlašim. Kromě prvního místa 
získal i ocenění České ručičky. Velkého úspěchu dosáhla 
i VOŠ a Střední zemědělská škola v Benešově, která zví-
tězila v celostátní soutěži středních zemědělských škol 
v oboru agropodnikání – s výrazným náskokem.
Mám obrovskou radost ze vzniku Středočeského 
studentského parlamentu – je v něm zatím 48 škol a na 
spolupráci s mladými lidmi se moc těším.
Investujeme do vzdělávání – 150 milionů jde na inovace 
ve výuce. Na projekt studijních pobytů v zahraničí 
Erasmus+ jsme schválili školám 65 milionů.
A opět po roce jsme udělili Ceny hejtmanky – výji-
mečným lidem z oblasti vědy, kultury, vzdělávání, 
podnikání, sportu a veřejného života. Jsou skvělí 
a dělají náš kraj krásným.
A ještě krásnějším ho udělá i Stře-
dočeské kulturní léto – od června 
do září v zahradách našich muzeí 
a galerií pod širým nebem.
Tak krásné slunečné dny.
 Srdečně, 
 Petra Pecková

Nenech sebou manipulovat! 
Středočeský kraj spouští preventivní projekt pro širokou veřejnost
Nenech sebou manipu-
lovat – to je název cyklu 
osvětových videí, jejichž 
vznik podpořil Středočeský 
kraj. Celkem osm na sebe 
navazujících videí vznik-
lo ve spolupráci s prof. 
MUDr. Jiřím Horáčkem, 
Ph.D., FCMA, přednostou 
Kliniky psychiatrie a lé-
kařské psychologie 3. LF 
UK a vedoucím Centra 
pokročilých studií mozku 
a vědomí Národního ústavu 
duševního zdraví (NUDZ) 
v Klecanech.
Videa jsou určena školám, 
domovům pro seniory a dal-
ším zařízením sociálních slu-
žeb, ale i široké veřejnosti.

„Manipulace a dezinfor-
mace lidstvo obklopují 
odnepaměti. V dnešní době 
je ale mnohem složitější 
je rozpoznat a nepodléhat 
jim. Profesor Jiří Horáček 
se dezinformacím a jejich 
vnímání a vlivu na lidský 
mozek věnuje ve svém 
výzkumu a my jsme se 
rozhodli přispět k tomu, 
aby vznikla srozumitelná 
preventivní videa jako po-
moc pro především nejzra-
nitelnější skupiny obyvatel, 
i když nejen pro ty. Různým 
dezinformačním zprávám 
a kampaním v současné 
době podléhají lidé bez 
ohledu na vzdělání, věk či 
sociální status. Určující je 
spíše schopnost vypořádat 
se s nejistotami, které sou-
časný svět přináší, a také 
aktuální vnitřní nastavení 
každého z nás,“ vysvětluje 
hejtmanka Petra Pecková. 
„Žijeme v době plné 
nejistoty, ze které prame-
ní úzkosti a řada dalších 
psychických potíží. Konspi-
rační teorie a zpochybňo-
vání pravdy nepředstavují 
nějaký nový problém. To, 
co je nové, je však nebý-
valá míra propojení mezi 
lidmi zejména sociálními 
sítěmi, které zvyšují jejich 
dopad. Uvedené negativní 
procesy studujeme s kolegy 
v rámci velkého projektu 
OP JAK COREmind (CZ.02.

01.01/00/23_025/00087
15).  Naším cílem je nejen 
porozumět šíření manipula-
cí, ale také vyvinout cílené 
možnosti ochrany. Proto 
jsme přivítali možnost spo-
lupráce na cyklu edukačních 
videí, která se zaměřují na 
manipulaci a obranu před 
ní,“ uvedl prof. MUDr. Jiří 
Horáček, Ph.D., FCMA.
Cyklus osmi na sebe navazují-
cích krátkých videí vysvětluje 
principy a typy různých technik 
manipulace tak, aby je diváci 
uměli včas rozpoznat a byli 
díky tomu vůči nim odolní. 
Lidem všech věkových kate-
gorií chce pomoci orientovat 
se v obrovském množství nově 
příchozích informací, které 
nás denně obklopují. Výklad je 
pro lepší pochopení doplněn 
o názorné příklady a jednot-
livé díly se věnují nebezpečí 
manipulace, konkrétním typům 
technik manipulace, vysvětlení 
cílů manipulátorů i radám, jak 
se bránit.
„Chceme, aby se videa 
dostala mezi co nejširší 

okruh lidí. Oslovíme naše 
školy, obce, protože jsou 
zřizovateli základních škol, 
dáme je k dispozici zaříze-
ním sociálních služeb. QR 
kód s odkazem na krajský 
youtube kanál, kde budou 
videa nahraná, dáme i do 
magazínu Středočech a od-
kaz bude i ve stejnojmenné 
aplikaci. Plánujeme propa-
gaci na sociálních sítích, na 
letáčcích ve veřejné dopravě 
nebo v knihovnách. Děkuji 
profesoru Horáčkovi za jeho 
přístup a za energii a čas, 
který projektu věnoval,“ 
uzavřela hejtmanka.
Projekt je v souladu s Kon-
cepcí prevence kriminality 
Středočeského kraje a v sou-
ladu s aktivitami v rámci 
schváleného Programu 
prevence kriminality pro 
rok 2024, který zahrnoval 
i projekty zaměřené na fake 
news. Středočeský kraj na 
vznik preventivně-osvěto-
vého cyklu 8 videí „Nenech 
sebou manipulovat!“ přispěl 
částkou 323 000 korun.

NENECH SEBOU 
MANIPULOVAT

Odpovědi 
najdete  
v cyklu osmi 
krátkých 
videí zde: 

Projekt je podpořen Středočeským krajem.

l  Jak poznat, že  
s vámi někdo 
manipuluje  
v dnešním složitém 
světě?

l  Jak 
konkrétně 
se bránit 
proti 
manipulaci, 
která se 
na mě valí 
ze všech 
stran?

l  Co je demagogie 
a jaké jsou 
základní techniky 
manipulace? Jak je 
odhalit?

l  Dovolím 
manipulátorům, 
aby ovlivnili 
moje názory 
a chování?

l  Jak na internetu 
rozeznám pravdu od 
lži? Komu můžu věřit 
a komu ne?

l  Jak odhalit 
podezřelé profily 
na sociálních 
sítích?

l  Proč se někdo – 
třeba i ze zahraničí 
- snaží ovlivnit 
úplně cizí lidi?

l  Jak se zmanipulovaný 
člověk stává pouhým 
nástrojem manipulátora, 
aniž by si toho všiml?

l  Co se musí stát, aby se 
i ze slušného, poctivého 
a „obyčejného“ člověka 
stal terorista?

l  Čím terorismus 
vlastně začíná 
a kdy hrozí, že 
začnu vidět svět 
pouze černobíle?

l  Naučme se 
trochu jiný 
pohled na 
servírované 
zprávy! 

Středočeský kraj ve spolupráci s prof. MUDr. Jiřím Horáčkem a jeho 
kolegy z Národního ústavu duševního zdraví Klecany připravil projekt
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Rekordní zůstatek hospodaření kraje za 
loňský rok půjde na investice, nejvíce do silnic
Velké opravy škol, vyšší 
dotace pro regionální 
knihovny, rozšiřování ka-
pacit domovů seniorů nebo 
opravy mostů a silnic – to 
vše díky přebytku hospo-
daření Středočeského kraje 
z loňského roku, který činí 
bezmála 6 miliard korun.

Středočeský kraj uzavřel rok 
2024 se zůstatkem hospoda-
ření ve výši 5,899 miliardy Kč, 
a to přesto, že loni historicky 
nejvíce investoval. Zastupi-
telé v poslední březnový den 
odsouhlasili rozdělení zůstat-
ku a jeho zapojení do roz-
počtu na letošní rok. I díky 

tomu bude kraj pokračovat 
v rozsáhlých investicích, které 
přinesou významné zlepšení 
infrastruktury a kvality života 
obyvatel.
„Zásadní část peněz ze zů-
statku hospodaření půjde na 
investice do krajských silnic, 
konkrétně jde o 800 milionů 
korun. Dvacet milionů korun 
přidáváme na velké opravy 
škol. Na projekty propo-
jování vodohospodářské 
infrastruktury a vodovodů 
přidáme 30 milionů korun,“ 
vyjmenovává náměstek 
hejtmanky pro oblast financí, 
ICT a digitalizace Michael 
Kašpar a pokračuje: „Výrazně 
posílíme investice do kraj-
ských kulturních zařízení, 
kam půjde navíc přes 60 
milionů korun, a do investic 
do sociálních zařízení kraje 
chceme přidat více než 40 
milionů korun. Na projekty 
spolufinancované z evrop-
ských fondů přidáme dalších 
200 milionů korun. Jsme 
připraveni opět maximálně 
a efektivně investovat.“

Peníze ze zůstatku hospo-
daření půjdou do různých 
oblastí:
l Investice do kraj-
ských silnic: Na krajské 
silnice bude vyčleněno 800 
milionů korun. Konkrétně 
se jedná například o pro-
jekty: most přes říčku 
Výrovku za obcí Zvěřínek za 
23 milionů Kč a most přes 
Velenický potok u Netřebic 
v hodnotě 10 milionů Kč. 
Bude zahájen průtah přes 
Senohraby za 50 milionů 
Kč (letos bude investováno 
35 milionů Kč) či dojde ke 
startu oprav tahu silnice 
II/101 Břežanským údolím 
za 500 milionů Kč (letos 
by měl kraj vydat cca 250 
milionů Kč).
l Velké opravy škol:  
Na velké opravy škol je 
určeno 20 milionů korun, což 
umožní modernizaci a zlep-
šení školních zařízení.
l Rozvoj vodovodů:  
Na projekty propojování 
vodohospodářské infra-
struktury a vodovodů bude 

vyčleněno 30 milionů 
korun.
l Kulturní zařízení:  
Investice do krajských 
kulturních zařízení budou 
posíleny o více než 60 
milionů korun. Například 
rekonstrukce areálu Regio-
nálního muzea Jílové u Prahy 
v hodnotě cca 15,7 milionu 
Kč nebo výstavba vstupního 
objektu ve Skanzenu lido-
vých staveb v Kouřimi za cca 
24,5 milionu Kč.
l Sociální zařízení:  
Do investic do sociálních 
zařízení kraje bude přidáno 
více než 40 milionů korun. 
Mezi konkrétní projekty patří 
například nákup pozemku pro 
Domov Koniklec Suchomasty, 
p.s.s., za cca 24 milionů Kč, 
nebo nákup pozemku pro 
rozšíření kapacity Domova 
Vyšší Hrádek, p.s.s.
l Projekty spolufinanco-
vané z evropských fondů: 
Na projekty spolufinancova-
né z evropských fondů bude 
přidáno dalších 200 milionů 
korun.

„Zásadní objem financí ze zůstatku hospodaření půjde na 
investice do krajských silnic, konkrétně jde o 800 milionů 
korun,“ uvádí náměstek Michael Kašpar.

Středočeský kraj investuje do chytrých úspor a pohodlnějších budov
Školy s příjemným vnitřním klima-
tem, moderní domovy sociálních 
služeb a veřejné budovy, které 
šetří energii i peníze. Taková je 
vize Středočeského kraje, který 
rozjíždí jeden z největších projektů 
energetických úspor v republice. 
Během deseti let má kraj ušetřit až 
470 milionů korun.

Teplo, světlo, čerstvý vzduch – 
úspory, které mají smysl
Projekt zahrnuje celkem 22 objektů – 
například Střední průmyslovou školu 
Emila Kolbena a Masarykovu obchod-
ní akademii v Rakovníku, školské 
areály v Kladně (včetně sportovního 
gymnázia nebo odborného učiliště), 
základní školu v Rakovníku, domov 
sociálních služeb Zahrada v Kladně, 
budovy ve Zdicích, Příbrami, Křivoklá-
tě nebo třeba Rabasovu galerii.
Všechny tyto budovy projdou důklad-
nou modernizací – výměnou kotlů, 
osvětlení a rozvodů, zateplením stěn 
a střech, instalací nové vzducho-
techniky a úsporných vodovodních 

baterií. Řada střech dostane také 
fotovoltaické panely, které zajistí 
čistou elektřinu přímo na místě.
„Chceme, aby krajské budovy odpo-
vídaly dnešním nárokům na provoz, 
energetickou náročnost i komfort 
uživatelů. Nejde jen o úspory peněz, 
ale i o zajištění kvalitního prostředí 
pro žáky, klienty sociálních služeb 
nebo zaměstnance. Tento projekt 
přináší konkrétní výsledky a dává 
nový život starším objektům,“ říká 
radní pro oblast investic, majetku 
a rozvoje datové infrastruktury 
Robert Pecha.

Osvědčený model, který se 
vyplácí
Středočeský kraj využívá metodu EPC 
(Energy Performance Contracting) 
– tedy modelu, při němž se úsporná 
opatření financují z budoucích úspor 
energií. Dodavatel navrhne řešení, 
zajistí jeho realizaci a zároveň 
garantuje výši úspor. Pokud by 
garantovaných výsledků nebylo 
dosaženo, rozdíl doplácí on – nikoliv 

kraj. „Je to výhodné, efektivní a še-
trné k veřejným rozpočtům. Díky 
EPC metodě jsme schopni moderni-
zovat budovy bez zbytečných rizik 
a s jistotou návratnosti investice,“ 
dodává radní Pecha.

Když šetřit, tak i s citem  
k historii
Kromě „běžných“ škol a úřadů se kraj 
zaměřuje i na památkově chráněné 
objekty. Nově vybraných 16 budov – 
například knihoven, galerií nebo škol 

– projde energetickou modernizací 
šetrnou k jejich historickému cha-
rakteru. Kraj přitom využije pomoc 
Národní rozvojové banky a připraví 
projekt s podporou evropského 
programu Nová ELENA.
Výsledkem má být roční úspora 
zhruba 1,5 milionu korun. Vzhledem 
k vyšším nákladům na památkově 
citlivá opatření je návratnost delší 
– 13 let – ale stále smysluplná. 
Práce mají začít už letos a skončit 
příští rok.

Radní pro oblast investic, majetku a rozvoje datové infrastruktury 
Robert Pecha s týmem.
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Kolínská nemocnice postaví za více než miliardu 
korun nový pavilon s urgentním příjmem

Lékařskou pohotovost využívá zhruba 115 000 lidí ročně 

Kolínská nemocnice 
se dočká moderního 
urgentního příjmu. Stavbě 
dalo zelenou krajské 
zastupitelstvo a schválilo 
i financování. Celkové 
náklady včetně vybavení 
jsou odhadovány na 1,15 
miliardy korun. Z této 
částky uhradí 900 milionů 
korun Středočeský kraj, 
132 milionů korun činí 
předpokládaná dotace 
z Evropské unie. Zbývající 
peníze zaplatí nemocnice 
ze svého rozpočtu.

„Realizace projektu 
představuje klíčový krok 
k zajištění kvalitní a do-
stupné zdravotní péče pro 
obyvatele Kolínska a okolí. 
ON Kolín je poslední 
z krajských nemocnic, která 

nedisponuje klasickým 
samostatným urgentním 
příjmem, přičemž se jedná 
co do počtu lůžek a přiro-
zené spádovosti o největší 
zdravotnické zařízení 
v kraji. Do kolínské nemoc-
nice je ročně směrováno 
jedenáct až dvanáct tisíc 
výjezdů posádek ZZS, což 
představuje v porovnání 
s celkovým počtem výjezdů 
naší ZZS cca 8 % všech 
výjezdů a končí zde každý 
zhruba dvanáctý pacient. 
Cílem tohoto projektu je 
nejen zvýšení kapacity 
prostor a vybavení, ale také 
zajištění rychlé a efektivní 
pomoci pacientům v akut-
ních stavech,“ vysvětlil 
náměstek pro oblast zdra-
votnictví Pavel Pavlík.
Oblastní nemocnice Kolín 

v současnosti samostat-
ný objekt urgentního 
příjmu nemá. Nemocnice 
byla historicky budována 
pavilonovým systémem. 
Základní klinické obory 
– chirurgie, interna, ARO, 
neurologie, gynekologie, 
ortopedie i dětské odděle-
ní, jsou se svými ambu-
lancemi dodnes situovány 
samostatně, byť k jejich 
propojování dochází.
Nový urgentní příjem v ko-
línské nemocnici zahrnuje 
výstavbu nového šestipod-
lažního objektu v areálu 
nemocnice. Po dokončení 

výstavby vznikne nový mo-
noblok ze tří pavilonů (dva 
stávající, jeden nový), který 
bude tvořit další propojený 
komplex v areálu nemoc-
nice. Vybudování nového 
urgentního příjmu bude 
zahrnovat i stavbu recepce, 
čekárny, kontaktního místa 
pro spolupráci s posky-
tovatelem zdravotnické 
záchranné služby, ambulant-
ní část, lůžkovou část pro 
krátkodobé pozorování pa-
cientů na urgentním příjmu 
(následně jsou odesláni buď 
do domácí péče, nebo pře-
sunuti na příslušné oddělení 

v nemocnici), resuscitační 
a intenzivní lůžkovou část, 
operační sály a prostory 
pro poskytování lékařské 
pohotovostní služby.
Středočeský kraj na rea-
lizaci postupně poskytne 
celkem 900 milionů korun. 
Letos to bude dotace ve 
výši 100 milionů korun 
a v následujících dvou 
letech vždy 400 milionů 
korun. Předpokládané cel-
kové náklady uvedeného 
projektu činí 1,15 miliardy 
korun. Předpokládaná 
dotace z prostředků IROP 
je 132 milionů korun.

Asi každý někdy zažil situaci, kdy 
potřebuje lékaře, když už neordi-
nuje. Na přivolání záchranky to 
není, ale čekat, než praktik nebo 
zubař otevře v běžné provozní 
době, se nám taky nechce. Pak 
nezbývá než zajet na pohotovost. 
Podle zákona za zajištění této 
služby odpovídá v plném rozsahu 
kraj. V rozpočtu je na to v letošním 
roce vyčleněno 45 milionů korun.
Pohotovosti provozují jak krajské 
nemocnice, tak další poskytovatelé 
zdravotních služeb. „Lékařská poho-
tovostní služba je určena pacientům, 
u kterých dojde k náhlé změně 
zdravotního stavu nebo ke zhoršení 
průběhu onemocnění. Středočeský 

kraj má v současnosti vybudovanou 
síť pohotovostí, která ročně po covi-
dovém propadu ošetří cca 115 tisíc 
občanů,“ uvedl náměstek hejtmanky 
pro oblast zdravotnictví Pavel Pavlík.
Jen za loňský rok lékaři ošetřili 44 tisíc 
dětí a 56,5 tisíce lidí využilo pohotovost 
pro dospělé. Kolem 15 000 návštěv za 
loňský rok evidují zubní pohotovosti. 
Souhrnné informace o místech, kde 
a kdy mohou 
lidé vyhledat 
pohotovost, 
jsou na webu 
Středočeského 
kraje, případně 
k zobrazení po 
načtení QR kódu.

Předseda představenstva Oblastní nemocnice Kolín Petr 
Chudomel (vlevo) s náměstkem hejtmanky pro oblast 
zdravotnictví Pavlem Pavlíkem.

Středočeský kraj do modernizace nemocnic investuje stovky milionů korun.
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Seniorů rychle přibývá. Jak řeší Středočeský kraj rostoucí poptávku po péči?

Martin Hrabánek, radní pro oblast sociálních věcí, předává ocenění vítězům Letních her 
seniorů v Domově Sedlčany.

Středočeský kraj čelí 
významnému nárůstu počtu 
seniorů a aktivně reagu-
je na potřebu rozšíření 
a modernizace sociálních 
služeb. O plánech jsme 
hovořili s Martinem Hra-
bánkem, radním pro oblast 
sociálních věcí.

Ve Středočeském 
kraji roste počet 

obyvatel, s tím samo-
zřejmě souvisí i zvyšu-
jící se počet seniorů. 
Jaké kroky v reakci na 
tuto skutečnost kraj 
podniká?
Demografické studie 
ukazují, že do roku 2050 
se počet obyvatel nad 65 
let zvýší o polovinu na více 
než 400 000. I proto jsme 
začali připravovat projekty 
na navýšení kapacit našich 
zařízení. Zároveň jsme se za-
měřili na navyšování úvazků 
u terénních služeb, které 
pomáhají udržet klienty  
v  jejich domácím prostředí. 
V pobytových službách se 
zaměřujeme na zvyšování 
kapacit domovů pro seniory 
a domovů se zvláštním re-
žimem, zejména v oblastech 
s největší potřebou, jako jsou 
Benešovsko a Mladobole-
slavsko. 

Jak byste popsal 
současnou dostup-

nost pobytových sociál-
ních služeb pro seniory 
ve Středočeském kraji?
Ve Středočeském kraji 
disponujeme sítí posky-
tovatelů s přibližně 6 200 
lůžky pro seniory, z toho 
4 258 v domovech pro 
seniory a 1 942 v domovech 
se zvláštním režimem. Dále 
někteří poskytovatelé nabí-
zí své služby privátně, mimo 
tzv. krajskou síť. Těchto 
lůžek jsou další přibližně 2 
tisíce. Přesto je počet lůžek 
stále nedostačující, a v ně-
kterých oblastech bohužel 
stále poptávka výrazně 
převyšuje nabídku. Proto je 
jedním z našich cílů srovnat 
historické rozdíly v počtu 
lůžek na jednotlivé regiony, 
kdy například v Benešově 
připadá 125 osob starších 

65 let na jedno lůžko, v Kra-
lupech nad Vltavou 74 osob, 
zatímco v Mělníku je to 20 
osob na lůžko. 

Jaké jsou průměr-
né čekací doby 

na umístění do těchto 
zařízení?
Čekací doby se liší právě 
podle lokality a také typu 
zařízení. Nejkratší čekací 
doba v domovech pro seniory 
byla 36 dní, v domovech se 
zvláštním režimem 65 dní. 
Průměrná doba čekání činila 
315 dní u domovů pro seni-
ory a 226 dní u domovů se 
zvláštním režimem. Nejdelší 
zaznamenaná čekací doba 
byla 1 651 dní u domovů pro 
seniory a 657 dní u domovů 
se zvláštním režimem. 

Můžete uvést 
konkrétní projekty, 

které jsou v současnosti 
realizovány?
V loňském roce jsme napří-
klad ve spolupráci s městem 
Mladá Boleslav otevřeli 
novou přístavbu domova 
seniorů, čímž se o 18 míst 
navýšil počet lůžek, dále 
jsme otevřeli nové oddělení 
domova seniorů ve Vojkově, 
kde přibylo dalších 11 
lůžek. V Oblastní nemocnici 
Mladá Boleslav plánujeme 
otevřít domov se zvláštním 
režimem s kapacitou 40 
lůžek, aktuálně soutěžíme 
realizační firmu na přístav-
bu domovů v Luštěnicích 
a Rožmitále pod Třemšínem, 
kde by se mělo stavět ještě 
letos.  

Jaké další investice 
plánujete v oblasti 

sociálních služeb?
Chystáme rekonstrukci 
a modernizaci několika 
zařízení. Například Domov Na 
Hrádku projde rekonstrukcí, 
abychom pro klienty zajistili 
důstojnější podmínky a také 
lepší pracovní podmínky pro 
zaměstnance. Projektuje-
me přístavbu v Jenštejně, 
kde by měl vzniknout nový 
pavilon s přibližně 20 lůžky.  
Rozšíření kapacit plánujeme 
také v domovech se zvláštním 
režimem v Dolním Cetnu 

a v Dobříši. Připravujeme 
společný projekt s městy Lysá 
nad Labem a Milovice, kdy 
bychom v rámci spoluprá-
ce postavili dva domovy 
seniorů o kapacitě 70 lůžek, 
do kterých bychom přesunuli 
klienty ze zámku v Lysé. 
Obdobně bychom v rámci 
deinstitucionalizace chtěli 
opustit nevyhovující prostory 
v Suchomastech, Nalžovicích 
a Neratovicích, místo kterých 
by měla vzniknout zařízení 
komunitního typu.  

Jaké jsou dlouho-
dobé plány kraje 

v oblasti péče o seniory?
Naším cílem je nejen navy-
šování kapacit, ale klademe 
důraz také na zvyšování kva-
lity poskytovaných služeb. 
S tím souvisí modernizace 
stávajících zařízení, zlepšení 
energetické účinnosti budov 
a zajištění bezpečnosti pro 
klienty i personál. Napří-
klad v Domově pro seniory 
v Sedlčanech plánujeme 
investice ve výši téměř 166 
milionů korun do zateplení 
budov a obnovy technic-
kého vybavení.  Zlepšování 
kvality služeb zahrnuje také 
například snižování počtu 
lůžek na pokojích pro zvýšení 
komfortu klientů. 

Kromě pobytových 
zařízení se kraj 

zaměřuje i na terénní 
a ambulantní služby. 
Můžete zmínit některé 
konkrétní projekty?
Rád bych zmínil síť zařízení 
POSEZ – tedy Poradenských, 
sociálních a edukačních 
center pro seniory a osoby se 
zdravotním postižením. Tato 
centra poskytují bezplatné 
poradenství, organizují 
volnočasové aktivity a pomá-
hají lidem co nejdéle zůstat 
aktivní a samostatní ve 
vlastním prostředí. Aktuálně 
ve Středočeském kraji fun-
guje devět kontaktních míst 
POSEZ, která poskytují pod-
poru seniorům a osobám se 
zdravotním postižením. Tato 
centra se nacházejí v násle-
dujících městech: Benešov, 
Beroun, Mladá Boleslav, Nové 
Strašecí, Poděbrady, Říčany, 
Slaný, Kolín a Neratovice.
Každé z těchto center 
nabízí bezbariérový prostor 
pro setkávání, informační 
servis, asistenci při jednání 
s institucemi a organiza-
cemi, přístup k internetu 
a různé volnočasové aktivity. 
Rozhodně plánujeme další 
rozšiřování této sítě, aby 
byla dostupná co největšímu 
počtu obyvatel.

Jaké jsou vaše plá-
ny pro následující 

období?
Budeme pokračovat v mo-
dernizaci a humanizaci 
našich zařízení, navyšovat 
kapacity tam, kde je to 
nejvíce potřeba, a zároveň 
se zaměříme na zvyšování 
počtu úvazků v terénních 
službách. Tyto služby vnímá-
me jako velice důležité, pro-
tože většina seniorů dává 
přednost svému domácímu 
prostředí a terénní služby 
jim právě to umožňují. Od 
roku 2020 jsme do terénních 
služeb přidali 240 úvazků, 
což představuje nárůst  
o 25 %. Chceme v tomto 
trendu pokračovat a za-
měříme se na dojezdnost 
těchto služeb. Připravujeme 
Střednědobý plán rozvoje 
sociálních služeb, ve kterém 
budou tyto naše priority 
zakomponovány. K rozvoji 
sociálních služeb je důležitá 
vzájemná spolupráce státu, 
kraje a obcí, proto je důleži-
té zahájit diskusi o spolufi-
nancování, což napomáhá 
rychlejšímu rozvoji služeb. 
V některých krajích již tento 
model spolupráce fungu-
je a rád bych ho pilotně 
vyzkoušel v některé naší 
oblasti.

MARTIN HRABÁNEK – RADNÍ PRO OBLAST SOCIÁLNÍCH VĚCÍ
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Když autobus přijede na zavolání: Revoluce v dopravě na venkově
Možná to znáte - poslední 
vlak domů sice jede, ale 
brzy večer a dál už nic. Žád-
ný autobus, žádný taxík, jen 
tma a kilometry pěšky. Ve 
Středočeském kraji se ale 
začíná blýskat na lepší časy. 
Díky poptávkové dopravě 
s přívětivým názvem PID 
Haló se totiž i lidé z men-
ších obcí konečně dostanou 
domů pohodlně, bezpečně 

a bez zbytečného čekání. 
A hlavně – nemusí kvůli 
tomu jezdit celý autobus.
Představte si službu, která 
funguje skoro jako chytrý 
taxík. Mikrobus jezdí jen 
tehdy, když ho opravdu ně-
kdo potřebuje – třeba večer 
po příjezdu vlaku. Stačí si 
jízdu jednoduše objednat 
přes aplikaci nebo telefon. 
A právě tohle řešení se uka-

zuje jako trefa do černého.
„Začali jsme v okolí Českého 
Brodu a za pár měsíců využi-
lo večerní rozvozy už přes  
4 000 lidí. Na páteční 
večery připadá i 40 cestují-
cích, kteří se díky PID Haló 
dostanou z vlaku až domů 
– do vesnic, kam by klasický 
autobus večer vůbec nezajíž-
děl,“ popisuje Petr Borecký, 
radní Středočeského kraje 
pro oblast veřejné dopravy.
A protože se systém osvědčil, 
rozšiřuje se dál – konkrétně 
do oblasti kolem Peček. To 
znamená lepší spojení mezi 
Plaňany a Pečkami nebo mezi 
Pečkami a Poděbrady. Celko-
vě tak bude služba pokrývat 
území o rozloze 230 km², kde 
žije zhruba 50 000 lidí.
PID Haló je tak ideální 
ukázkou toho, jak může 

moderní technologie zlepšit 
každodenní život obyvatel 
venkova. Žádné dlouhé če-
kání, žádné zbytečné výdaje 
– jen pohodlná jízda domů. 
A co je na tom nejlepší? Na 
rozdíl od klasických taxislu-
žeb vás tahle cesta rozhodně 
nezruinuje. Středočeský kraj 
proto plánuje tuto službu 

v příštích 4 letech zavést na 
prakticky celé území. 
Takže až se příště budete 
večer vracet z výletu nebo 
z práce a přemýšlet, jak se 
dostat domů z vlaku, vzpo-
meňte si na PID Haló. Možná 
bude brzy stačit jen jedno 
zavolání nebo potvrzení 
v aplikaci.

Český BrodČeský Brod

KouřimKouřim

Kostelec n.Č.l.Kostelec n.Č.l.

PečkyPečky

PlaňanyPlaňany

KouniceKounice

Starý VestecStarý Vestec
PoděbradyPoděbrady

ChrášťanyChrášťany

TuchorazTuchoraz

KrupáKrupá

ViticeVitice TřebovleTřebovle

TismiceTismice

MrzkyMrzky

BřístvíBříství

ČerníkyČerníky

ČB, ŠtolmířČB, Štolmíř

ČB, LibliceČB, LibliceR, Nová Ves IIR, Nová Ves II

VrátkovVrátkov

PřehvozdíPřehvozdí

K n.Č.l., SvatbínK n.Č.l., Svatbín

KšelyKšely

V, Dobré PoleV, Dobré Pole

TatceTatce

MilčiceMilčice

Klášterní SkaliceKlášterní Skalice

VrbčanyVrbčany

ChotuticeChotutice

RadimRadim

RateniceRatenice

Vrbová LhotaVrbová Lhota

P, PolabecP, Polabec

P, KlukP, Kluk

Legenda

Oblast obsluhována PID Haló

Linky PID s večerním intervalem 30 minut

Linky PID s večerním intervalem 60 minut

Linky PID s večerním intervalem 120 minut

Co mají společného zbylý olej 
z hranolků a moderní vlak? Víc, 
než byste čekali. Středočeský kraj 
jako první v republice spustil pro-
voz motorových jednotek RegioFox 
na ekologické palivo HVO – směs 
upravených rostlinných a živo-
čišných tuků. Ano, i olej z vaší 
kuchyně, pokud ho správně třídíte, 
může jednou pohánět vlak.

Tichý provoz, menší spotřeba, 
až o 95 % nižší emise
Tři RegioFoxy budou jezdit na trase 
Rakovník – Beroun – Praha přes 
Rudnou. Emise oxidu uhličitého 
klesnou až o 95 %, provoz je tišší 
a úspornější. Přestože je HVO dražší 
než běžná nafta, provozní náklady 
zůstávají srovnatelné. „Testo-
vání HVO v běžném provozu je 
důležitým krokem k ověření jeho 
vlastností a dopadu na emise CO2,“ 
říká radní Petr Borecký.

Když není elektřina, pomůže 
biopalivo
Pouze třetina železniční sítě 
v Česku je elektrifikovaná. 
Motorové jednotky tak zůstávají 
nutností – ekologická alterna-
tiva jako HVO nabízí řešení bez 
nutnosti velkých investic. Navíc 
se vyrábí z odpadu přímo v EU, 
tedy udržitelně a bez závislosti 
na rizikových dodavatelích.

Zkušební provoz potrvá půl roku
Po dobu šesti měsíců se budou 
porovnávat výsledky provozu 
s klasickou naftou. Pokud testy 
dopadnou dobře, může se HVO 
rozšířit i jinde. Zatím jezdí tři 
jednotky, do konce roku 2026 
jich však má být ve Středočeském 
kraji celkem 38. A kdo ví, možná 
že i vaše příští cesta na chalupu 
bude o kapku ekologičtější – 
doslova.

Nový RegioFox jede na  
fritovací olej. A to doslova!

RegioSpider: Nový „pavouk“ na kolejích 
přináší komfort i na venkovské tratě
Ve Středočeském kraji přibyl do 
„zvířecí rodiny“ vlaků nový člen 
– RegioSpider, modernizovaný 
motorový vůz pro méně vytížené 
tratě. V barvách systému PID jezdí 
mezi Benešovem, Vlašimí, Sedlča-
ny a Táborem a brzy se objeví i na 
Nymbursku a Kolínsku, kde dosud 
dominovaly starší vozy řady 810 
a RegioNova.

RegioSpider nabízí klimatizaci,  
Wi-Fi, USB zásuvky, moderní 
informační systém i nízkopodlaž-
ní nástup. „Veřejná doprava má 
být dostupná a pohodlná,“ říká 
hejtmanka Petra Pecková. Pavouk 
přináší pohodlí, které bylo na vedlej-
ších tratích výjimkou.
Vozy řady 810, přezdívané „or-
chestriony“, pomalu končí. 
RegioSpidery prošly důkladnou 

modernizací a odpovídají i novým 
evropským normám. Do roku 2026 
bude v provozu celkem 34 jednotek.
Díky silným motorům (přes 500 kW) 
dosahují RegioSpidery rychlosti 
až 120 km/h, a s kapacitou kolem 
70 míst ideálně pokrývají potřeby 
regionálních spojů. „Tyto motoráky 
nejsou jen hezčí a pohodlnější – 
jsou také bezpečnější a připravené 
na budoucí provoz podle nových 
evropských norem,“ doplňuje Petr 
Borecký, krajský radní pro dopravu.
Vedle pavouků přibudou i další 
RegioFoxy („lišky“) a RegioPante-
ry – kraj tak dál posiluje moderní 
a pohodlnou dopravu i mimo hlavní 
tratě. Cíl je jasný: pohodlná, moderní 
a ekologická doprava i mimo hlavní 
železniční tahy. Protože i cesta 
vlakem do práce nebo školy by měla 
být zážitkem, ne utrpením.

Nové vlaky RegioSpider budou obsluhovat hlavně méně vytížené tratě.
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Do středočeských silnic a mostů jde letos kolem šesti miliard korun
Letošní investice do stře-
dočeských silnic a mostů 
vyjdou na miliardy korun. 
Mezi klíčové projekty patří 
výstavba obchvatů, rekon-
strukce průtahů obcemi, 
opravy silnic i modernizace 
mostů. I když během oprav 
čeká řidiče a obyvatele obcí 
jistý diskomfort, za který 
se Středočeský kraj omlou-
vá, výsledek pak vždycky 
stojí za to.
„Rozsáhlé stavby a opravy 
financuje Středočeský kraj 
a rovněž na ně čerpáme 
finance ze Státního fondu 
dopravní infrastruktury 
i z evropských fondů. Vedle 
nových obchvatů a oprav 
silnic se zaměřujeme i na 
mosty, jejichž stav se během 
posledních několika let vý-
razně zlepšil, ale stále ještě 
máme mosty, které jsou pro 
současnou dopravní zátěž 
nevyhovující, “ objasnil ře-
ditel Krajské správy a údržby 
silnic Středočeského kraje 
Aleš Čermák.

Nové obchvaty pro menší 
dopravní zátěž ve měs-
tech
Jedním z hlavních cílů 
letošních investic je od-
klonění tranzitní dopravy 
mimo obydlené oblasti. Již 
loni koncem roku začaly 
stavby obchvatů Hořovic, 
Rakovníka a Čelákovic, letos 
k nim ještě přibude výstavba 
obchvatu Drahelčic, které 
významně odlehčí dopravě 
v těchto městech a zvý-
ší bezpečnost i komfort 
místních obyvatel. Cena za 
výstavbu obchvatů bude 
přes 600 milionů korun.

Kompletní rekonstrukce 
silnic také přímo v obcích
Letos se opravují také 
průtahy například obce-
mi Senohraby, Luštěnice, 
Louňovice, Kamberk, Sulice, 
Želivec, Hřebeč či ulice 
Víta Nejedlého v Mnichově 
Hradišti. Jde o kompletní 
rekonstrukce silnic v intra-
vilánech, což přispěje ke 

zlepšení jejich technického 
stavu a zvýšení bezpečnosti 
silničního provozu. Jen za 
tyto rekonstrukce Středo-
český kraj zaplatí přes 700 
milionů korun.

Opravy silnic mimo obce
Důležitou investicí jsou 
třeba také opravy silnic 
II/331 v úseku mezi obcemi 
Ovčáry, Křenek, Kozly 
a Chrást u Brandýsa nad 
Labem, III/23642 mezi 
obcemi Brandýsek a Pchery, 
III/2388 z Brandýsku do 
Kladna nebo II/611 mezi 
Kostelní a Přední Lhotou. 
Tyto komunikace patří mezi 
klíčové regionální spojnice 
a jejich modernizace zajistí 
lepší dopravní komfort pro 
řidiče. Jejich opravy přijdou 
na téměř 500 milionů korun.

Investice do mostů:  
demolice a nové stavby
Součástí letošních investic 
je i rozsáhlá obnova něko-
lika desítek mostů. Některé 
mosty čeká demolice a na 
jejich místě vyrostou 
mosty nové, které odpoví-
dají současným normám. 
Oprav se dočkají například 
mosty v Líšně, Poděbradech, 
Levíně, Střezimíři nebo ve 
Svijanech. Investice dosáh-
nou 500 milionů korun.

Opravy silnic po zimě za 
miliardu korun
Kromě velkých investic je 

potřeba také opravit silni-
ce po zimním období. Na 
velkoplošné opravy komu-
nikací byla letos vyčleněna 
částka přesahující jednu 
miliardu korun, přičemž se 
plánují opravy podobně 
jako v loňském roce, tedy 
více než 300 kilometrů 
silnic po celém kraji.
„Kvalitní a bezpečná 
dopravní infrastruktura 
je pro náš kraj prioritou. 
Letos opět investujeme 
do silnic a mostů miliardy 
korun, abychom zajistili 

plynulejší a bezpečnější 
dopravu pro řidiče i oby-
vatele dotčených lokalit. 
Naše správa a údržba sil-
nic má již několikátý rok 
k dispozici šest miliard 
korun na investice do stře-
dočeských silnic. Neustálá 
modernizace dopravní 
infrastruktury je význam-
ná nejen pro bezpečnost, 
ale i pro rozvoj regionu 
a zvyšování životní úrovně 
jeho obyvatel,“ řekl radní 
pro silniční dopravu Josef 
Pátek.

Radní pro oblast silniční dopravy Josef Pátek.

V květnu byl otevřen nový kruhový objezd v Jirnech u Prahy.

Místo „záplat“ ucelená vozovka
Středočeský kraj opět uvolnil 
peníze na opravy krajských silnic, 
které byly rozkopané obcemi kvůli 
rekonstrukcím inženýrských sítí 
nebo kanalizace. Chce tím předejít 
vzniku nevzhledných asfaltových 
„záplat“, které navíc nemají 
dlouhou životnost. Města a obce 
anebo svazky obcí Středočeského 
kraje tak mohou celkově vyčerpat 
až 75 milionů korun z takzvaného 
Fondu homogenizace. Díky krajské 
dotaci tak opraví a sjednotí povrch 
vozovky v celé její šíři.

„Fond homogenizace letos doznal 
několika zásadních změn, po 
kterých starostové středočeských 

měst a obcí volali. Nově je možné 
využít tento program i na povrchy 
z žulové dlažby, stejně tak jako na 
podkladové vrstvy komunikace. 
Nejdůležitější změnou je navý-
šení výdajového limitu na metr 
čtvereční komunikace. Díky tomu 
je program pro obce více ‚sexy’,“ 
uvedl krajský radní pro silniční 
dopravu Josef Pátek.
O peníze na opravy krajských silnic 
po výkopových pracích mohou 
žádat města a obce anebo svazky 
obcí Středočeského kraje do  
29. 9. 2025. V loňském roce o do-
taci požádalo 17 obcí, kterým byly 
schválené dotace v souhrnné výši 
přes 50 mil. Kč.

Cílem homogenizace jsou vozovky bez záplat v místech, kde proběhly 
stavby kanalizace nebo rekonstrukce sítí.

Foto: KSÚS

Foto: KSÚS
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Žáci středních škol ve 
Středočeském kraji mají 
svůj parlament. Vznikl na 
začátku dubna. Zapojit se 
může každá střední škola 
bez ohledu na to, kdo 
ji zřizuje. Podle stanov 
platí, že každá škola 
může mít v parlamentu 
jednoho zástupce.

A proč parlament vznikl? 
„Středočeský studentský 
parlament je organizace 
pro mladé lidi, kteří se 
chtějí zapojit do veřejného 
života a aktivně přispět 
k jeho rozvoji. Chceme 
být prostředníkem mezi 
studenty a vedením kraje. 
Naší snahou bude propo-
jovat školy, města a mladé 
lidi. K naší vizi patří 
i výjezdy do jednotlivých 
škol a edukace tamních 
žáků, a to nejen v oblasti 
občanské angažovanosti, 
ale také v tématech, jako 
je fungování státní správy 
a samosprávy nebo obrana 
proti dezinformacím. Jsme 
otevření novým nápadům 
a návrhům,“ vysvětlil 
jeden ze zakladatelů Stře-

dočeského studentského 
parlamentu Boris Drápal 
z Gymnázia Jana Palacha 
Mělník.
Prvního zasedání se zú-
častnili zástupci 49 škol ze 
středních Čech. „Iniciativu 
studentů jsem přivítala 
s nadšením a přislíbila jim 
podporu pro jejich projekt. 
Mám ráda mladé lidi, kteří 
jsou aktivní a není jim 
lhostejné veřejné dění. Líbí 
se mi, že chtějí propojovat 
školy mezi sebou, zajímají 
se o to, jak mohou sami 
přispět ke zlepšování pod-
mínek ve školství, a mají 
spoustu nápadů, co by se 
mohlo změnit. Ve středních 
Čechách máme školní nebo 
městské školní parlamenty, 
ale ten celokrajský zatím 
chyběl. Proto díky za 
iniciativu a přeji studen-
tům hodně úspěchů v jejich 
práci,“ uvedla hejtmanka 
Petra Pecková. 
Projekt iniciovali studenti 
z několika středních škol. 
Zastřešující organizací 
studentského parlamentu 
je Gymnázium Jana Pala-
cha Mělník. „Děkuji vedení 

mělnického gymnázia 
za to, že projektu dalo 
zelenou a studentský par-
lament vzalo takříkajíc 
pod svá křídla. Iniciativu 
studentů samozřejmě ví-
tám, protože názory z re-
álného školního prostředí 
jsou pro nás cenné. Díky 
ustavení parlamentu bu-
deme mít partnera, který 
bude zastřešovat nápady 
z jednotlivých škol a bude 
je předávat dál. Těším se 
na konstruktivní diskuse, 
které středočeské školství 

mohou posouvat dál,“ řekl 
radní pro oblast vzdělávání 
Milan Vácha.
Hlavním bodem ustavující-
ho zasedání byla volba před-
sednictva. Předsedou byl 
zvolen Matyáš Fořt z Gym-
názia Říčany. Prvním místo-
předsedou je Adam Bodnár 
ze SOŠ a SOU Hořovice, 2. 
místopředsedkyní studenti 
zvolili Kristýnu Koksteino-
vou z OA Dr. Edvarda Beneše 
Slaný. V předsednictvu 
dále zasednou Boris Drápal 
z mělnického gymnázia 

a Anna Kyselová z OA a JŠ 
Mladá Boleslav.  
Zájem o zasedání Stře-
dočeského studentského 
parlamentu projevilo 49 
škol, z toho je 18 gymnázií 
a 31 odborně zaměřených 
škol, jako jsou obchodní 
akademie, zdravotnické 
školy, průmyslové školy, 
střední odborné školy 
a učiliště. Parlament je i na-
dále otevřený dalším školám 
v regionu, podrobnosti 
zájemci najdou na webu  
stredoceskyparlament.cz.

SOŠ informatiky a spojů a SOU 
Kolín bude mít Junior centrum 
kybernetické bezpečnosti za  
70 milionů korun. Centrum budou 
moci využívat i další krajské školy, 
které vyučují obor Informační 
technologie.
„Připravujeme první Junior 

centrum kybernetické bezpečnos-
ti ve Středočeském kraji, které 
významně posune středoškolskou 
výuku v oblasti kybernetické bez-
pečnosti a informačních a komu-
nikačních technologií. Vybudo-
vání centra bude financováno 
z rozpočtu Středočeského kraje,“ 

uvedl radní pro oblast vzdělávání 
Milan Vácha.
Kolínská SOŠ informatiky a spojů 
vyučuje obor Informační tech-
nologie se třemi druhy zaměření. 
Jedním z nich je kybernetická 
bezpečnost. „Centrum umožní 
praktickou přípravu žáků v oblasti 
kybernetické bezpečnosti a zajistí 
tak absolventy, kteří jsou velice 
žádáni na trhu práce. Vzdálený 
přístup a sdílení informací umožní 
využívání centra dalším středním 
školám,“ připomněl radní Vácha.
Vybudování Junior centra kyberne-
tické bezpečnosti zahrnuje stavební 
úpravy prostor, ve kterých bude cen-
trum fungovat, včetně nové elektro-
instalace, datových rozvodů, měření 
a regulace, chlazení serverovny 
a potřebných revizí. Součástí je 
i dodávka technologií, jako jsou 
například servery včetně softwaru 
a licencí, videokonferenční systémy, 

počítače, provozní monitoring nebo 
licence nástroje na testování zrani-
telností. Centrum umožní mimo jiné 
simulovat kyberútoky a obranu proti 
nim. Předpokládaná doba realizace 
je 12 měsíců.
Středočeský kraj se rozvoji oborů 
spojených s IT věnuje intenzivně. 
Od roku 2022 například každoročně 
podporuje zapojení zřizovaných 
středních škol do digitální platfor-
my Haxagon, která pomáhá učitelům 
při výuce kybernetické bezpečnosti 
a IT. Krajské střední školy také 
postupně navyšují kapacitu oboru 
Informační technologie. Kolínská 
SOŠ informatiky a spojů například 
v září 2024 otevřela třetí třídu 
v ročníku, kutnohorská průmyslovka 
otevřela druhou třídu v ročníku. 
Druhou třídu v prvním ročníku pro 
dalších 30 žáků otevře v září 2025 
Střední průmyslová škola a Vyšší 
odborná škola v Kladně.

Středoškoláci v kraji mají svůj parlament

SOŠ informatiky a spojů v Kolíně vybuduje centrum 
kybernetické bezpečnosti za 70 milionů korun

Předsedou Středočeského studentského parlamentu byl zvolen Matyáš Fořt z Gymnázia 
Říčany,  prvním místopředsedou je Adam Bodnár ze SOŠ a SOU Hořovice a druhou mís-
topředsedkyní studenti zvolili Kristýnu Koksteinovou z OA Dr. Edvarda Beneše Slaný. 
V předsednictvu dále zasednou Boris Drápal z mělnického gymnázia a Anna Kyselová z OA 
a JŠ Mladá Boleslav.

Interiér domu U rytířů prošel kompletní rekontrukcí. 

Radní pro oblast vzdělávání Milan Vácha se na jarním výjezdu Rady kraje do  
Březnice potkal také se studenty VOŠ a SOŠ Březnice.
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Středočeský kraj letos rekordně navýšil podporu sportu

Na rozšíření a vylepšení škol a školek půjde 35 milionů

Středočeský kraj letos opět navýšil finanční 
podporu pro sportovní a volnočasové aktivity, 
na které je uvolněno rekordních téměř 114 
milionů Kč. Dokazuje tak, že vnímá důležitost 
sportu nejen pro děti a mládež. Středočeský 
kraj zajišťuje podporu sportu hlavně dotačním 
programem Fond sportu a volného času a fi-
nancováním sportovních center mládeže.

Na konci března krajští zastupitelé schválili 
převod 12,3 milionu Kč do Fondu sportu a volné-
ho času, což zahrnuje navýšení  
o 11 milionů Kč (stejně jako v roce 2024) a zvý-
šení o predikovanou inflaci ve výši 2,4 %. V tom-
to fondu je tak letos k dispozici celkem bezmála  
60 milionů Kč. „Posílení Fondu sportu o tuto 
částku umožní podpořit více žadatelů a smy-
sluplné sportovní projekty s pozitivním dopa-
dem na rozvoj sportu ve Středočeském kraji. 
Každoročně evidujeme enormní převis žádostí, 
který v letošním roce dosahuje více než 150 %. 
Požadavky žadatelů dosáhly 111,5 milio-
nu Kč. Hodnoticí komise se tak opakovaně 
potýká s nedostatkem peněz na podporu všech 
kvalitních projektů. Proto jsem rád, že se mi 
podařilo jejich přidání prosadit,“ ozřejmil Jan 
Skopeček, náměstek hejtmanky pro oblast regi-
onálního rozvoje, územního plánování, dotací 
a sportu. 

Dále krajští zastupitelé schválili částku 37,5 
milionu korun na provoz a činnost stávajících 
28 sportovních center mládeže (SCM), která se 
věnují celkem 19 sportům. Tyto prostředky bu-
dou využity na technické zabezpečení, odborné 
poradenství, kvalifikované trenéry, fyzioterape-
uty, materiální vybavení a pořádání sportovních 
soustředění.
Kromě toho kraj v průběhu března navíc pod-
pořil vznik dvou nových sportovních center 
mládeže částkou 1,4 milionu korun. Prvním 
podpořeným klubem je HO Pohodička Slaný, 
který se zaměřuje na sportovní lezení a obdrží 
452 tisíc korun. Druhým je fotbalový klub FC 

Sellier & Bellot Vlašim, který získá 980 tisíc 
korun. „Podpora sportovních talentů je pro 
nás velmi důležitá. Prostřednictvím dotací 
umožňujeme sportovním centrům mládeže 
zajistit talentovaným sportovcům lepší pod-
mínky pro trénování,“ uvedl Jan Skopeček. 
Středočeský kraj také v únoru zafinancoval anke-
tu Sportovec Středočeského kraje 2024 částkou 
250 tisíc korun. Cílem ankety je propagace sportu 
a podpora sportovních aktivit. Výsledky ankety 
byly vyhlášeny 23. dubna, kdy se vítězem stal 
dálkový rallye jezdec Martin Macík. 
Kromě finančních prostředků kraj také 
prostřednictvím oddělení mládeže a sportu 
připravuje sportovní akce. „Při výběru udá-
lostí, které se letos mají konat, jsme kladli 
důraz na různorodost nabídky se zajištěním 
kontinuity zaběhlých a dobře hodnocených 
akcí a soutěží včetně mezinárodních aktivit 
nebo například Her XI. zimní olympiády 
dětí a mládeže ČR 2025, na které jsme letos 
vyčlenili 2,5 milionu Kč. Středočeský kraj tak 
bude moci vyslat kompletní výpravu našich 
nejlepších sportovců,“ doplňuje Skopeček.
Letos se ještě bude konat například Středočes-
ký taneční pohár – 16. ročník, Florbalový tur-
naj Středočeského kraje - 18. ročník, Středo-
česká in-line brusle - 19. ročník nebo Festival 
základních uměleckých škol – 16. ročník.

Vedení Středočeského kra-
je schválilo na konci dubna 
ambiciózní Program 2025, 
který přináší 35 milionů Kč 
na rozvoj a obnovu základních 
a mateřských škol v regionu. 
Tento program, financovaný ze 
Středočeského Infrastrukturní-
ho fondu, má za cíl modernizo-
vat základní a mateřské školy 
a zlepšit kvalitu vzdělávání 
našich dětí. 

„Program 2025 je určen ke 
spolufinancování projektů, které 
jsou primárně podpořeny z národ-
ních fondů nebo fondů EU/EHP. 
Cílem je snížit finanční zatížení 
obcí a měst při realizaci projek-
tů v oblasti rozvoje a obnovy 
regionálního školství. Celkový 
objem finančních prostředků 
vyčleněných v krajského rozpočtu 
pro rok 2025 na tento účel je 35 
milionů Kč,“ uvedl Jan Skopeček, 
náměstek hejtmanky pro oblast 
regionálního rozvoje, územního 
plánování, dotací a sportu.
A co to znamená pro středočeské 
školy? Výstavbu nebo moderniza-
ci školních zařízení, nové učebny, 
a tudíž příjemnější prostředí pro 

kvalitní vzdělávání našich dětí. 
Od vzniku Infrastrukturního 
fondu v roce 2017 bylo z těchto 
programů na podporu regionál-
ního školství podpořeno více než 
šedesát velice úspěšných projek-
tů primárně podpořených ze stát-
ního rozpočtu. Výstavba nových 
nebo modernizace stávajících 
budov základních a mateřských 
škol byla podpořena celkovou 
částkou 460 milionů Kč.
O dotace ze zmíněného programu 
budou moci obce a dobrovolné 
svazky obcí žádat letos od 4. srpna 
do 12. prosince. Program bude po 
schválení zastupiteli zveřejněn na 
úřední desce Středočeského kraje 
od 23. června 2025.
„Je to důležitá pomoc nejen pro 
modernizaci školních zařízení, 
ale také pro zajištění kvalitního 
vzdělávání našich dětí,“ doplnil 
Jan Skopeček.
Od roku 2023 jsou z Infrastruktur-
ního fondu podporovány prostřed-
nictvím dalšího programu také 
projekty na navýšení kapacity zá-
kladních škol obcí, které nedosáh-
nou na žádnou z dotací ze státního 
rozpočtu. Jedná se o obce, ve kte-
rých je naplněnost základních škol 

více než 80 % a zároveň je v těchto 
oblastech předpokládaný demogra-
fický růst. V minulých dvou letech 
podpořil Středočeský kraj pět 
takovýchto projektů v celkové výši 
skoro 50 milionů Kč. Letos můžou 
obce žádat o dotace z tohoto pro-
gramu už od 19. května. 
Celkově se očekává, že investice 
do školství ve Středočeském kraji 
přinese nejen zlepšení fyzického 
stavu školních budov, ale také 
zvýšení kvality vzdělávání a lepší 
podmínky pro žáky i učitele. Tento 

krok je v souladu s dlouhodobou 
strategií kraje zaměřenou na pod-
poru vzdělávání a rozvoj lidského 
potenciálu.
Ve Středočeském kraji bylo podle 
Českého statistického úřadu ve 
školním roce 2023/2024 celkem 583 
základních škol se 7173 třídami. Po-
čet základních škol rostl jedenáct 
let v řadě, za tu dobu jich přibylo 
59. Počet dětí ve středočeských 
základních školách dosáhl v roce 
2023/2024 s více než 147 tisíci 
historického maxima. 

Celkem je v Programu 2025 pro rozvoj středočeského školství připraveno 
35 milionů Kč.
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Soutěží a poznává celá rodina
Spojit příjemné s užiteč-
ným, a navíc něco vyhrát, 
to je Návštěvnická hra 
– „Putování po středis-
cích ekologické výchovy 
Středočeského kraje 
a hlavního města Prahy“. 
Její druhý ročník spustil 
22. dubna symbolicky na 
Den Země Středočeský 
kraj ve spolupráci s hlav-
ním městem Prahou. Hra 
je skvělou příležitostí pro 
obyvatele obou krajů, aby 
poznali krásy a přírodní 
bohatství svého okolí.

„Zájemci poznají pražská 
i středočeská ekocentra, 
posbírají dílky skládačky, 
ze kterých si odnesou 
krásnou dřevěnou mapku, 
a ještě mohou vyhrát 
hodnotné ceny. Cílem hry 
je představit obyvate-
lům Středočeského kraje 
a Prahy jejich střediska 
ekologické výchovy navzá-
jem. Minulý rok, kdy tento 
program probíhal poprvé, 
nás účastníci přesvědčili, 
že jde o skvělý nápad. Tak 
proč jej letos nezopako-
vat?“ zve k účasti radní pro 
oblast životního prostředí 
a zemědělství Jindřiška 
Romba.
Návštěvou vybraných 
ekocenter mohou turisté 

získat jeden ze šesti dílků 
magnetické skládačky, 
která tvoří schematickou 
mapu. Jednotlivé části jsou 
vyrobené z dřevěné bukové 
překližky a na zadní straně 
jsou opatřeny magnetem. 
Jejich počet je omezen, pří-
padní cestovatelé by tedy 
měli vyrazit co nejdříve.

Ve Středočeském kraji 
jsou zapojena všechna 
krajská střediska ekolo-
gické výchovy:
• Ekocentrum Huslík
• Ochrana fauny ČR 
Hrachov
• Ekologické centrum 
Orlov

• Naučné středisko eko-
logické výchovy Kladno 
– Čabárna
• Podblanické ekocent-
rum Vlašim
• Vodní dům Hulice

Radní Jindřiška Romba 
dodává: „Všichni, kteří se 
zapojí do této hry, mají 
příležitost nejen pro-
zkoumat krásy a přírodní 
bohatství Středočeského 
kraje a Prahy, ale také se 
aktivně zapojit do ochrany 
naší krajiny. Je důležité, 
abychom si uvědomovali, 
jak nesmírně cenné je naše 
přírodní dědictví. Tato 
hra pomáhá i rozšířit po-

vědomí o důležitosti péče 
o přírodu a prostředí, ve 
kterém žijeme. Věřím, že 
spojení zábavy a vzdělává-
ní přispěje k větší ochraně 
přírody a podpoře udržitel-
ného způsobu života.“

Na území hlavního měs-
ta Prahy jsou zapojeny 
následující organizace:
• Lesy hl. m. Prahy (Eko-
centrum Prales a Zookou-
tek Malá Chuchle)
• Dům ochránců přírody 
v Praze
• Stanice přírodovědců 
DDM hl. m. Prahy
• Středisko ekologické 
výchovy Toulcův dvůr
• Centrum popularizace 
ochrany přírody U studán-
ky poznání

„Těší mě, že po loňském 
ročníku se návštěvnická 
hra opět vrací a znovu 
připomíná místa, která 
sama o sobě stojí za to 
vidět. Například farma 
Toulcův dvůr představuje 
v porovnání se sídlištěm, 
s nímž sousedí, úplně 
jiný svět, který v Praze 
už jen tak nenajdete. 
Zookoutek Malá Chuchle 
je pak doslova kouskem 
české divočiny v pražské 
metropoli. Většina míst je 

navíc dostupná MHD a já 
doufám, že i letos bude 
hra Pražany bavit,” říká 
náměstkyně primátora pro 
životní prostředí a klima-
tický plán Jana Komrsková. 
Pro každého, kdo poskládá 
celou schematickou mapu 
území, jsou připraveny 
věcné odměny. Pro jejich 
získání stačí kontakto-
vat správce facebookové 
stránky akce, případně 
prostřednictvím e-mailu 
evvo@praha.eu. Podmín-
kou získání odměny je za-
slání fotografie kompletní 
schematické mapy. Odměnu 
si pak můžete vyzvednout 
osobně na adrese Jungman-
nova 35/29, Praha 1. Odmě-
ny nelze zasílat poštou.

Tisíce úhořů pro středočeské vody: Kraj oživuje řeky a rybníky a podporuje přírodu i rybáře
Do středočeských řek 
a rybníků se letos na jaře 
vrací tajuplný cestovatel 
– úhoř říční. Tisíce těchto 
hadovitých ryb se vydají 
na svou pouť ne mořem, 
ale vodami našeho regi-
onu. A rozhodně nepři-
cházejí náhodou. Jejich 
přítomnost je součástí 
promyšleného projektu, 
který má za cíl zlepšit 
zdraví našich vodních 
ploch, posílit biodiverzitu 
a potěšit i místní rybáře. 
Krajští radní totiž pod-
pořili unikátní iniciativu 
zaměřenou na obnovu 
populace právě úhoře 
říčního. 

Středočeský kraj ve spolu-
práci s Českým rybářským 

svazem a Středočeským 
územním svazem letos 
vysadí 20 800 kusů odkr-
meného úhoře říčního, a to 
napříč rybářskými revíry 
celého kraje. „Ochra-
na přírody a podpora 

biodiverzity jsou pro nás 
prioritou. Jsme rádi, že 
se nám daří pokračovat 
ve spolupráci s Českým 
rybářským svazem a při-
spívat k ochraně našich 
vodních ekosystémů,“ říká 

krajská radní pro životní 
prostředí a zemědělství 
Jindřiška Romba. Celý pro-
jekt je součástí tříletého 
programu, který potrvá 
až do roku 2027. Letos na 
něj kraj vyčlenil 150 tisíc 
korun a kromě samotného 
vysazování ryb pokryje 
i odborný seminář pro 
rybáře a hospodáře, kteří 
se naučí, jak s tímto spe-
cifickým druhem zacházet 
co nejšetrněji.
Úhoř říční je nejen fasci-
nující, ale i velmi citlivý. 
Jeho role v přírodě je 
nenahraditelná – jako 
dravec pomáhá udržovat 
přirozenou rovnováhu 
v ekosystému a přispívá 
ke zdraví celého vodního 
společenství. Pro místní 

rybáře znamená návrat 
úhořů nejen větší pest-
rost druhů, ale i příslib 
budoucích zážitků. Lov 
úhoře je totiž skutečný 
rybářský rituál – vyžaduje 
trpělivost, znalost terénu 
i trochu štěstí. A právě to 
je kouzlo, které se k ryba-
ření vrací spolu s těmito 
zvídavými nočními lovci.
Podpora biodiverzity, 
obnova tradičních druhů 
i propojování lidí s pří-
rodou – to všechno má 
smysl. A právě proto kraj 
do podobných projektů 
pravidelně investuje. Úhoř 
říční je důkazem, že i malá 
ryba může mít velký vliv. 
Nejen na zdraví vodních 
toků, ale i na vztah lidí 
k přírodě kolem nich.

Napříč středočeskými rybářskými revíry bude letos 
vysazeno více než 20 tisíc kusů úhoře říčního.

PUTOVÁNÍ PO STŘEDISCÍCH EKOLOGICKÉ VÝCHOVY: 

 „Cílem hry je představit obyvatelům Středočeského kraje 
a Prahy jejich střediska ekologické výchovy navzájem,“ 
představuje záměr hry radní Jindřiška Romba.

Každý, kdo poskládá celou 
skládačku mapy, dostane 
věcnou odměnu.

Foto: Vendula 
Audolenská
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Kulturní léto ve středních Čechách: koncerty, Hrabal i designové tapas

Léto ve Středočeském kraji 
bude opět plné kultury, zá-
žitků a nových objevů. Kromě 
oblíbeného festivalu Středo-
české kulturní léto, který od 
června do září rozezní zámky, 
skanzeny i památníky, se 
návštěvníci mohou těšit také 
na nově otevřená místa, která 
spojují architekturu, gastrono-
mii a historii. 

Festival v kulisách, které jinde 
nenajdete
Středočeské kulturní léto už 
poosmé nabídne desítky koncertů, 
divadel, letních kin i autorských 
čtení v prostorách, které samy 
o sobě stojí za návštěvu. Divadlo 
v zahradě Památníku Karla Čapka, 
operní večer ve Vysoké u Pří-
bramě, divadelní představení či 
koncerty v kulisách zámku Nižbor 
nebo promítání pod hvězdami ve 
skanzenu ve Vysokém Chlumci – 
to je jen zlomek programu, který 
kraj ve spolupráci se svými muzei 
a galeriemi připravil.
Novinkou letošního léta je Dvo-
řákův hudební vlak – netradiční 
kulturní projekt, který spojí ces-
tování s hudbou a komunitními 
zážitky. Mezi Březnicí a Rožmi-
tálem bude vlak během prázdnin 
zastavovat na stanicích, kde se 
promění v živé jeviště. Cestující 
se tak stanou součástí nevšed-
ního představení.
„Tahle akce má kouzlo – spojení 

krásných míst s kvalitní kulturou 
vytváří atmosféru, která se nedá 
popsat, jen zažít,“ říká Václav 
Švenda, radní pro kulturu, památ-
kovou péči a cestovní ruch.

Skleník v Kutné Hoře: 
design, tapas a výhled
Novým kulturním i gastronomic-
kým lákadlem je bistro Skleník, 
které letos na jaře otevřelo 
v zahradách Galerie Středočeského 
kraje (GASK) v Kutné Hoře. Moder-
ní stavbu ze dřeva a skla navrhlo 
studio Kodet architekti a spojuje 
lehkou kuchyni s výběrovou kávou 
a výhledem na chrám sv. Barbory. 
Nejde ale jen o kavárnu – Skleník 
počítá i s pořádáním koncertů, 
jógy nebo menších akcí.
„Nové bistro Skleník je skvělým 
příkladem toho, jak lze propojit 
moderní architekturu s histo-
rickým prostředím a vytvořit 
prostor, který nabídne návštěv-
níkům nejen gastronomický 
zážitek, ale i příjemné místo pro 
setkávání,“ dodává radní Švenda.

Nymburk očima Hrabala
Dalším místem, které letos stojí 
za návštěvu, je znovuotevřené 
Vlastivědné muzeum v Nymbur-
ce. Po několikaleté rekonstrukci 
nabízí nejen moderní expozice 
o historii města a přírodě Polabí, 
ale také unikátní výstavu věno-
vanou Bohumilu Hrabalovi. Ten 
v Nymburce prožil mládí a jeho 

duch městem dodnes prostupuje. 
V expozici najdete třeba i jeho 
historický Ford Escort. 
Návštěvníci mohou obdivovat 
také obraz Alfonse Muchy Pod-
dání Nymburka L. P. 1421 Bohu 
a Pražanům, renesanční strop nebo 
vybavené pokoje z 19. století. 
Muzeum propojuje minulost s pří-

tomností a nabízí ideální cíl pro 
rodinný výlet i kulturní zastávku 
při objevování regionu. Například 
hned nedaleko Nymburka, v Kersku, 
můžete navštívit také známou 
Hrabalovu chatu, kde slavný spiso-
vatel tvořil svá nejlepší díla. V létě 
se ve středních Čechách rozhodně 
nudit nebudete.

Středočeský kraj na letošní ODM reprezentovalo 87 sportovců a sportovkyň, kteří letos bojovali v jedenácti sportech.

V zahradách GASKu je novým gastronomickým lákadlem bistro Skleník. 

Vodní podium v zahradách GASK v Kutné Hoře.

yxcyxcyxc
Radní Václav Švenda a ředitel Polabského muzea Jan Vinduška při otevření 
Vlastivědného muzea v Nymburce.
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Máme za sebou skoro polovinu roku 
a jsem rád, že se nám daří držet 
tempo, které jsme v minulém období 
nastavili. Dojíždí několik starších 
projektů, ale zároveň se chystají 
projekty nové. Ten největší projekt 
se v tuto chvíli chystá v oblastní 
nemocnici Kolín, kde se připravuje 
stavba urgentního příjmu. Celkové 
náklady včetně vybavení jsou 
odhadovány na 1,15 mld. korun. 
Realizace představuje klíčový 
krok k zajištění kvalitní a dostup-
né zdravotní péče pro obyvatele 
Kolínska a okolí. Kolínská nemoc-
nice je poslední, která nedisponuje 
klasickým samostatným urgentním 
příjmem, přičemž se jedná co do 
počtu lůžek a přirozené spádovosti 
o největší zdravotnické zařízení 
v kraji. Cílem je nejen zvýšení ka-
pacity prostor a vybavení, ale také 
zajištění rychlé a efektivní pomoci 
pacientům v akutních stavech.
Příbramská nemocnice získala 
robotický operační systém v hod-
notě 90 750 000 korun. Využije ho 
u vybraných výkonů pro lapa-
roskopickou operativu zejména 
v urologii, chirurgii a gynekologii. 
Robotický systém představuje 
nejnovější metodu provádění 
chirurgických zákroků. Metoda 
je nejen přesnější, ale současně 
méně zatěžující pro pacienta, což 

by mělo vést k zásadně kratší délce 
hospitalizace. Robotické operace 
představují budoucnost naší medi-
cíny a významně přispívají k lepší 
péči o pacienty. 
Na provozování sítě lékařských 
pohotovostí je v letošním rozpočtu 
Středočeského kraje vyhrazeno 
45 milionů korun. Pohotovosti 
provozují jak krajské nemocnice, 
tak další poskytovatelé zdravot-
ních služeb. Lékařská pohotovost-
ní služba je určena pacientům, 
u kterých dojde k náhlé změně 
zdravotního stavu nebo ke zhorše-
ní průběhu onemocnění.
Středočeský kraj úspěšně dokončil 
tři pilotní projekty na energetické 
úspory a dva z nich se týkaly ne-
mocnic - nemocnice v Kutné Hoře 
a Klaudiánovy nemocnice v Mladé 
Boleslavi. Realizace těchto projek-
tů významně přispěla k plánované 
úspoře energií a tím i provozních 
nákladů. Zároveň došlo ke zlepšení 
pracovního prostředí a motivaci 
lidí pro výkon práce v moderním 
prostředí.

Pavel Pavlík, 
statutární 
náměstek hejt-
manky pro oblast 
zdravotnictví, 
ODS

V oblasti zdravotnictví držíme 
tempo a chystáme velké investice

V oblasti strategického říze-
ní rozvoje regionů v našem 
kraji jsou dnes důležité 
dva vznikající dokumenty. 
Jedním z nich je nová Stra-
tegie regionálního rozvoje, 
která začne zanedlouho po 
intenzivních přípravách 
vznikat ve spolupráci oddě-
lení regionálního rozvoje 
krajského úřadu a externích 
specialistů. Tato strategie 
je pro kraj klíčová, protože 
určí dlouhodobý směr jeho 
ekonomického, sociálního 
i environmentálního rozvoje. 
Pomůže efektivně pláno-
vat investice, podporovat 
dostupnost služeb, rozvoj 
infrastruktury a zvyšovat 
kvalitu života obyvatel. 
Umožní lépe čelit výzvám, 
jako jsou suburbanizace, 

dopravní zátěž či nerovno-
měrný rozvoj mezi obcemi. 
Díky ní bude moci kraj lépe 
čerpat finanční prostředky 
z národních i evropských 
fondů a koordinovat své cíle 
s ostatními regiony a státní 
politikou. Jde zkrátka o ja-
kýsi „program“, který přináší 
řád, směřování a udržitelný 
růst celého území.
Dalším zásadním doku-

mentem je Regionální 
surovinová politika. Tento 
obsáhlý materiál, který by 
mělo na podzim letošního 
roku schvalovat zastupitel-
stvo a který v současnosti 
prochází řízením SEA (tedy 
posouzením koncepce), má 
pomoci efektivně a udržitel-
ně využívat místní přírodní 
zdroje. Počet jeho stran se 
blíží tisícovce a vypracoval 

ho tým pod vedením Josefa 
Godányho z České geologické 
služby, který s ním současně 
loni zvítězil v soutěži o nej-
lepší projekty aplikovaného 
výzkumu Technologické 
agentury ČR.
Kraj disponuje značným 
bohatstvím nerostných 
surovin, zejména stavební-
ho kamene, štěrkopísku či 
vápence, které jsou klíčové 
pro rozvoj stavebnictví, 
dopravní infrastruktury 
i energetiky. Bez jasné stra-
tegie hrozí nekontrolovaná 
těžba, konflikty s ochranou 
přírody a zhoršení kvality 
života obyvatel. Dobře na-
stavená surovinová politika 
zajišťuje rovnováhu mezi 
hospodářským využitím 
a ochranou krajiny, podpo-

ruje oběhové hospodářství 
a zároveň vytváří podmínky 
pro stabilní rozvoj regionu. 
Umožňuje plánovat těžbu 
s ohledem na dlouhodobé 
potřeby, minimalizovat 
negativní dopady na životní 
prostředí a zajistit, aby 
z přínosů těžby profitoval 
celý region. Je nástrojem 
pro odpovědnou správu 
přírodního bohatství Stře-
dočeského kraje. 

Markéta Škodová, 
před-
sedkyně 
Výboru 
pro re-
gionální 
rozvoj, 
STAROS-
TOVÉ

Strategické dokumenty pro regionální rozvoj

V poslední době se čím dál více 
ozývají hlasy z ministerstva pro 
místní rozvoj, že MAS (místní 
akční skupiny) jsou zbytečnou 
organizací sloužící pouze pro 
přerozdělování financí z národních 
a evropských dotačních programů. 
Tyto snahy pramení z potřeby 
ministerských úředníků soustředit 
pod své gestace veškeré evropské 
dotace a jejich přerozdělování. 
Je potřeba připomenout, že prá-
vě EU má jako jednu z primárních 
myšlenek regionálního rozvoje 
princip subsidiarity, tj přiblí-
žení rozhodovacích procesů co 
nejblíže občanům.
MAS sdružují na úrovni mik-
roregionů soukromý sektor, 
veřejný sektor a místní komunity. 
Tímto spojením jsou MAS unikátní 
a jedná se o jedinou složku, která 
dokáže reflektovat potřeby aktérů 
na té nejnižší úrovni, vytvářet 
dotační výzvy dle aktuálních po-
třeb a efektivně podporovat obce, 
spolky a drobné podnikatele.
Venkovské oblasti v celé Evropské 
unii čelí rostoucím výzvám: stár-
nutí populace, odlivu mladých lidí, 
hospodářské stagnaci, omezenému 
přístupu ke službám a právě MAS 
dokáží tyto problémy reflektovat 
a mohou být nápomocné k jejich 
efektivnímu řešení. 

Nezastupitelnou roli mají MAS 
při tvorbě MAP (místních akčních 
plánů rozvoje školství). Snaha 
omezení působnosti MAS přichází 
i z Evropské unie, proto vznikla 
celoevropská inciativa Evropské 
asociace LEADER pro rozvoj ven-
kova, jejímž cílem je
1) zachování nástroje LEADER/
CLLD,
2) vyčlenění samostatné alokace 
pro LEADER/CLLD,
3) uznání role MAS jako partnerů 
pro zprostředkování politik EU 
a posilování evropské integrace na 
místní úrovni,
4) zjednodušení financování,
5) navýšení alokace LEADER/CLLD.
Tuto iniciativu lze podpořit na 
https://elard.eu/petition_cz/
I když dlouhodobě EU a její poli-
tiku kritizuji, jsem toho názoru, 
že rozvoj venkovských oblastí  by 
měl být prioritním cílem, a věřím, 
že evropští představitelé vyslyší 
názor ELARD - Evropská asociace 
LEADER pro rozvoj venkova a tuto 
iniciativu 
podpoří.

Pavel 
Havránek,
zastupitel,
STAČILO!

MAS – Místní akční skupiny jsou 
nezbytné pro efektivní rozvoj venkova



15ZASTUPITELSKÉ KLUBY2/2025

Zajištění bezpečnosti našich občanů vyžaduje 
úzkou spolupráci mezi různými aktéry. Jako 
zastupitelé Středočeského kraje za hnutí 
SPD proto plně podporujeme spolupráci mezi 
vedením kraje, městy a obcemi, bezpečnost-
ními sbory a školami. A chceme se vlastní-
mi aktivitami a návrhy do této spolupráce 
zapojit. Už jsme v tomto směru učinili první 
konkrétní kroky.

Co zde považujeme za důležité?
Koordinaci preventivních aktivit: Jde o spo-
lečnou realizaci preventivních programů zamě-
řených na snižování kriminality a další oblasti. 
To může zahrnovat např. besedy, workshopy 
a informační kampaně. 
Zapojení škol do bezpečnostní prevence: 
Školy hrají klíčovou roli v prevenci krimi-

nality a rizikového chování dětí a mládeže. 
Spolupráce s Policií ČR, Vězeňskou službou 
a dalšími složkami zahrnuje přednášky, bese-
dy, exkurze a programy zaměřené na zvyšová-
ní právního povědomí žáků a studentů a jejich 
bezpečné chování. 
Právě zde nyní krajští a obecní zastupitelé hnutí 
SPD ve spolupráci s Policií ČR finalizují projekt 
přednášek pro základní a střední školy na téma 
„Ochrana tzv. měkkých cílů“. Rozvíjení 
a koordinace těchto aktivit jsou z našeho hle-
diska klíčové faktory pro budování bezpečnější-
ho prostředí pro obyvatele Středočeského kraje.
Příkladem úspěšného projektu tohoto typu je 
program „Kam chceš dojít I“, jehož cílem je 
seznámit žáky 8. a 9. tříd základních škol s pro-
blematikou drog a riziky jejich užívání. Tento 
projekt byl  realizován ve spolupráci města 

Příbram, Územního odboru Policie ČR Příbram 
a Věznice Příbram. A následně se jím inspirovaly 
samosprávy a bezpečnostní složky na Kladensku 
a Rakovnicku.
V současné době se už rozbíhá i realizace pro-
jektu „Kam chceš dojít II“, který se soustřeďuje 
na problematiku hazardu. Práce na tomto 
projektu se aktivně účastním a rádi bychom jej 
postupně rozšířili do všech okresů našeho kraje. 
Nedávno jsem o tom jednal s paní hejtmankou 
a vše se zdá být na dobré cestě.
I z opozice chceme maxi-
málním způsobem přispět 
k většímu bezpečí našeho 
kraje a našich občanů.

Mgr. Jiří Novotný                                                                 
zastupitel, SPD, Trikolora a PRO

Středočeský kraj si vzal za své 
pomoci obcím s připojením 
k vysokorychlostnímu op-
tickému internetu. Ne každá 
obec ve Středočeském kraji má 
možnost své obyvatele na rychlý 
internet připojit. Často je to pro 
obce i operátory ekonomicky 
neřešitelná situace. Jak dostat 
do obce, která není poblíž op-
tického vedení, optický kabel? 
Co když je to několik kilometrů? 
Řešení existuje. Je to spolu-
práce s krajem na vybudování 
takového připojení. 
Aktuálně mapujeme situaci 
kraje a připravujeme mapu tras, 
které je třeba vybudovat. Na 
základě takových požadavků 
bude Krajská správa a údrž-
ba silnic při rekonstrukcích 
komunikací budovat vedení pro 
optické kabely. Díky nim lze 
potom nabídnout internetovým 
operátorům možnost zasíťování 
daných obcí. Z důvodu velké 
rozlehlosti našeho kraje s 1144 
obcemi potřebujeme spolupráci 

s vašimi starosty a informace, 
pokud je ve vaší obci připojení 
k internetu nekvalitní nebo 
pomalé. Určitě neváhejte kon-
taktovat vašeho starostu a on 
může svou obec nahlásit do 
naší databáze, abychom připo-
jení mohli zařadit do seznamu 
pro realizaci. 
Tato krajem budovaná vedení 
budou moci také sloužit operá-
torům mobilních sítí, aby mohli 
zlepšovat své pokrytí napříč 
naším krajem. 
Věříme, že systematickou prací 
můžeme do budoucna zajistit 
dostupnost kvalitního vysoko-
rychlostního internetu v každé 
z těch 1144 obcí kraje.

Robert Pecha
radní pro 

oblast investic, 
majetku  

a rozvoje 
datové 

infrastruktury 
kraje, SPOLU

Aktivně se zapojujeme do zajištění bezpečnosti občanů

Jak na rozvoj datové infrastruktury?

Křivoklátsko je překrásnou částí naší 
země s bohatou historií a nádhernou 
přírodou. Narodil jsem se v Rakovní-
ku a na Křivoklátsko od mala jezdím, 
mám k němu silný citový vztah 
a v žádném případě nechci dopustit, 
aby se charakter této oblasti měnil 
jen proto, že si současná vláda chce 
za každou cenu prosadit svou.
Křivoklátsko je takovým, jakým je, 
hlavně díky vám, lidem, kteří v něm 
žijete, staráte se a pečujete o místní 
krajinu, a proto byste to měli být 
právě vy, kdo by v případném rozho-
dování o zřízení národního parku měl 
mít hlavní slovo. To by ale u moci 
nesměla být současná vláda, která 
svévolně, na sílu a téměř šikanóz-
ně prosazuje jeho zřízení. Vždyť 
jste ostatně sami mohli vidět, jak 
probíhalo jednání zástupců obcí se 
středočeskou hejtmankou Peckovou 
ze STAN. Z toho setkání 25 ze 30 
pozvaných zástupců obcí odešlo.
Jako hnutí ANO se snažíme proti 
těmto praktikám vlády bojovat na 
všech úrovních, ať už na regionální, 
krajské, či celostátní, kdy se ze všech 

sil snažíme o to, aby tento zcela 
nadbytečný a vykonstruovaný návrh 
neprošel. Vždy jsme dbali o ochranu 
přírodních zdrojů a víme, že přírodu 
na Křivoklátsku je potřeba pečlivě 
chránit, ale věříme tomu, že jsou i še-
trnější způsoby, než na sílu protlačit 
vyhlášení národního parku.
Slibuji vám, že uděláme vše, co bude 
v našich silách a budeme bojovat ne-
jen za vás, kteří na Křivoklátsku žijete, 
pracujete a zasazujete se o zachování 
tamní překrásné přírody a krajiny, ale 
i za všechny, kterým není ochrana 
přírody lhostejná a odmítají se smířit 
se současným přístupem arogantní 
vlády. Věřte, že pokud nám dáte šanci 
se do vlády vrátit, budeme s vámi 
jednat tak, jak se má – věcně, slušně 
a s respektem.
Děkuji vám za to, co 
pro tuto krajinu dě-
láte a že Vám není 
osud Křivoklátska 
lhostejný.

Tomáš Helebrant,
zastupitel,  
ANO 2011

Zřízení národního parku Křivoklátsko 
není vhodným řešením
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